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Panie Marszałku! Panie i Panowie Senatorowie!
Pragnę Wysokiej Izbie zaprezentować stanowisko Klubu Poselskiego Stronnictwa Ludowego wobec

uchwalonej przez Sejm RP w dniu 2 lutego bieżącego roku ustawy o powszechnym spisie rolnym 1996
roku.

Omawiana ustawa jest krótka – liczy zaledwie 18 artykułów. Zawarto w nich najważniejsze
uregulowania dotyczące mającego się odbyć w czerwcu bieżącego roku powszechnego spisu rolnego.
Konieczność jego przeprowadzenia jest dla nas, a myślę, że także dla wszystkich państwa, oczywista.
Musimy bowiem dziś dysponować jak największą wiedzą o naszym rolnictwie, aby móc racjonalnie
planować jego rozwój w przyszłości.

Warto w tym miejscu przypomnieć, że ostatni spis powszechny w rolnictwie przeprowadzono w roku
1988. Coroczne przeprowadzanie takich spisów było zresztą stałą i pożyteczną praktyką zarówno
w II Rzeczypospolitej, jak i w Polsce Ludowej. W latach ostatnich przeprowadzano jedynie spisy metodą
reprezentacyjną; główną tego przyczyną był brak środków finansowych. Dobrze, że uwzględniono je
w budżecie tegorocznym.

Omawiany akt prawny jest po części konsekwencją uchwalonej przez nas w roku ubiegłym ustawy
o statystyce państwowej. W trzech miejscach odwołuje się do jej postanowień – w art. 5 ust. 5, w art. 6
i art. 7. Dotyczy to bardzo istotnej problematyki, mówiącej o konieczności udzielania prawdziwych
odpowiedzi na zawarte w kwestionariuszu spisowym pytania, o ochronie poufności gromadzonych
danych osobowych i indywidualnych oraz o obowiązku przestrzegania tajemnicy statystycznej przez
osoby wykonujące prace związane z przygotowaniem, przeprowadzeniem i opracowaniem wyników
spisu. W ustawie dość precyzyjnie przedstawiono zakres spisu i jego organizację. Przewidziano również
przeprowadzenie spisu kontrolnego w wylosowanych obwodach spisowych. Generalnie rzecz ujmując,
ustawa ma do spełnienia kilka istotnych celów. Są to:

— po pierwsze: zapewnienie informacji o gospodarce rolnej na szczeblu gmin i wsi;
— po drugie: stworzenie odpowiedniego zasobu informacji o rolnictwie, pozwalającego podejmować

trafne decyzje co do jego rozwoju w przyszłości;
— po trzecie: zebrane podczas spisu informacje będą mogły zostać wykorzystane w procesach

integracyjnych ze strukturami europejskimi we fragmentach dotyczących rolnictwa i gospodarki
żywnościowej.

Są to cele ogólne, najistotniejsze. Z nich oczywiście wypływają dalsze, szczegółowe. Należą do nich:
— stworzenie bazy danych umożliwiającej szacowanie produkcji rolniczej;
— poznanie stanu infrastruktury w gospodarstwach rolnych;
— korelacja cech dotychczas razem nie badanych;
— określenie stanu zatrudnienia i jego zmienności w poszczególnych grupach gospodarstw;
— ocena kondycji gospodarstw rolnych i przewidywanych zmian w tym zakresie.
Panie Marszałku! Panie i Panowie Senatorowie! Jednym z ważnych zapisów ustawy jest ten mówiący

o finansowaniu spisu z budżetu państwa (art.11). Ogromną pracę wykonują gminy. Będą to zadania
zlecone z zakresu administracji rządowej. W tym kontekście niezwykle istotny jest ust. 4 art. 9
określający harmonogram przekazywania środków finansowych gminom na realizację owych zadań
zleconych.

Reasumując, przedstawiony do naszej akceptacji akt prawny zasługuje, zdaniem senatorów PSL,
na poparcie Wysokiej Izby. Jest napisany w sposób jasny i przejrzysty. Określa w sposób wystarczający
zasady przeprowadzenia powszechnego spisu rolnego. Należy mieć tylko nadzieję, że zebrane podczas
spisu dane zostaną odpowiednio wykorzystane w interesie rozwoju rodzinnego rolnictwa. Dziękuję za
uwagę.


